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projekt 

PROTOKÓŁ 

ZGROMADZENIA ZWIĄZKU GMIN DOLNEJ ODRY 

z dnia 3 listopada 2023 roku 

 

Dnia 3 listopada 2023 roku o godz. o godz. 11.30 w Urzędzie Gminy Stare Czarnowo 

przy ul. Św. Floriana 10, 74-106 Stare Czarnowo, odbyło się posiedzenie Zgromadzenia 

Związku Gmin Dolnej Odry. 

W Zgromadzeniu uczestniczyli Wójtowie, Burmistrzowie oraz Pracownicy Biura 

Związku Gmin Dolnej Odry. 

Ze względu na nieobecność Przewodniczącej Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry, 

pani Danuty Marii Ankutowicz, posiedzenie zwyczajne Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej 

Odry otworzyła i poprowadziła Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia, Pani Marzena 

Grzywińska. 

Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry Pani Marzena 

Grzywińska stwierdziła obecność 7 z 9 przedstawicieli Gmin Członkowskich Związku. 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Wymóg quorum został spełniony. 

Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry Pani Marzena 

Grzywińska przywitała wszystkich i przedstawiła proponowany porządek obrad stanowiący 

załącznik nr 2 do protokołu. 

1. Otwarcie obrad, przywitanie uczestników. 

2. Przyjęcie proponowanego porządku obrad. 

3. Zatwierdzenie protokołu z obrad posiedzenia zwyczajnego Zgromadzenia Związku Gmin 

Dolnej Odry z dnia 21 czerwca 2023 roku. 

4. Dyskusja i głosowanie nad projektem uchwały nr …./2023 Zgromadzenia Związku Gmin 

Dolnej Odry z dnia 3 listopada 2023 r. w sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości 

opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi.  

5. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

– czy są uwagi do porządku dzisiejszych obrad? 

Uwag brak! 

W jawnym głosowaniu 7 głosami „za”, 0 – „przeciw”, 0 – „wstrzymał się” jednogłośnie 

zatwierdzono porządek obrad. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

przeszła do punktu 3 porządku obrad – zatwierdzenie protokołu z obrad posiedzenia 

zwyczajnego Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry z dnia 21 czerwca 2023 roku. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

– czy są uwagi do protokołu z obrad Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry z dnia  

21 czerwca 2023 roku? 

Uwag brak! 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

– kto z państwa jest „za” przyjęciem protokołu z obrad Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej 

Odry z dnia 21 czerwca 2023 roku bez uprzedniego odczytywania? 

W jawnym głosowaniu 7 głosami „za”, 0 – „przeciw”, 0 – „wstrzymał się”, jednogłośnie 

przyjęto protokół z obrad posiedzenia zwyczajnego Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

z dnia 21 czerwca 2023 roku stanowiący załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

przeszła do punktu 4 porządku obrad – dyskusja i głosowanie nad projektem uchwały nr 
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…./2023 Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry z dnia 3 listopada 2023 r. w sprawie 

określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

poprosiła o zabranie głosu Dyrektora Biura, Panią Patrycję Zborowską.  

Patrycja Zborowska - Dyrektor Biura, przedstawiła zmiany wprowadzone do projektu 

uchwały dotyczącej wzoru deklaracji o opłacie za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

Główna modyfikacja obejmuje dodanie informacji dotyczącej ilości osób korzystających z 

kompostownika. 

Obecnie Związek Gmin Dolnej Odry nie posiada możliwości uzyskania danych niezbędnych 

do obliczenia masy bioodpadów z przydomowych kompostowników. Właściciel 

nieruchomości opomiarowanej nie ma obowiązku wskazywania ilości osób zamieszkujących 

nieruchomość; wskazuje jedynie średniomiesięczne zużycie wody. 

W związku z tym Biuro skierowało pismo do Regionalnej Izby Obrachunkowej, proponując 

wprowadzenie zapisu do deklaracji, dotyczącego ilości osób korzystających z kompostownika. 

Pismo to zostało wysłane we wrześniu do RIO, a odpowiedź, która była pozytywna i korzystna 

dla Związku, pozwala na umieszczenie tej informacji we wzorze deklaracji. 

W związku z powyższym, Związek Gmin Dolnej Odry dokonał modyfikacji wzoru deklaracji 

dotyczącej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Zmiany te obejmują dodanie 

nowego zapisu w części G.1., który będzie dotyczył dokładnego wskazania ilości osób 

korzystających z kompostownika, co z kolei umożliwi obliczenia ilości odpadów 

umieszczanych w kompostowniku i  uwzględnienie bioodpadów, które zostały posegregowane 

i poddane recyklingowi u źródła do masy odpadów komunalnych, z których wyznaczany jest 

poziom recyklingu i przygotowania do ponownego użycia odpadów komunalnych. 

Przedstawione zmiany mają na celu zwiększenie poziomu recyklingu odpadów komunalnych, 

do którego zobowiązują przepisy obowiązującej ustawy.  

Wprowadzenie zmiany w postaci dodatkowej informacji będzie ściśle związane z danymi, które 

zostaną uwzględnione przy obliczeniach dotyczących poziomu recyklingu w roku 2024.  

W obecnym okresie będziemy opierać się na ankiecie, a informacje uzyskane z deklaracji 

pozwolą nam ocenić poziomy recyklingu po roku 2024, co znajdzie odzwierciedlenie  

w naszych sprawozdaniach. 

Na obecną chwilę, do deklaracji na rok 2024, które zostaną rozdysponowane wśród 

mieszkańców, zostanie dołączona ankieta, która umożliwi nam pozyskanie niezbędnych 

informacji już w 2024 roku do przygotowania sprawozdań.  

Ankieta dotycząca zagospodarowania odpadów biodegradowalnych w przydomowym 

kompostowniku została przedstawiona Zarządowi, zaakceptowana, a jej realizacja zależy 

jedynie od tego, czy mieszkaniec zwróci nam wypełnioną ankietę.  Dzięki tej ankiecie, w 2024 

roku będziemy mogli pozyskać niezbędne informacje do oszacowania ilości bioodpadów 

poddanych recyklingowi. 

Jesteśmy przekonani, że proponowane zmiany przyniosą pozytywne rezultaty zarówno dla 

Gminy członkowskiej, jak i dla Związku Gmin Dolnej Odry. 

Patrycja Zborowska, Dyrektor Biura, wyjaśniła, że procedowana uchwała zostanie 

przedstawiona Regionalnej Izbie Obrachunkowej (RIO). Ostateczne informacje zwrotne 

otrzymamy po upływie 30 dni od ukazania się uchwały w Dzienniku Województwa 

Zachodniopomorskiego. Dopiero wtedy dowiemy się, czy mamy podstawy do wprowadzenia 

nowego wzoru deklaracji, czy też powinniśmy powrócić do poprzedniego.  

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

stwierdziła, że może być problem przy obliczeniu ilości tych odpadów? 

Anna Kilian-Pasek – Kierownik Referatu wyjaśniła, że do tego służy szacunkowa roczna 

ilość. 
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Bartłomiej Królikowski – Członek Zarządu podkreślił, że ważne jest umieszczenie ankiety 

razem z deklaracją, która będzie dostarczona dla mieszkańca. Jest to istotne ze względu na 

większe szanse na zwrot ankiety. Dzięki temu mieszkańcy mają dogodny dostęp do 

dokumentów i są bardziej skłonni wypełnić ankietę, co z kolei przyczynia się do zebrania 

dokładnych danych potrzebnych do analizy i oceny sytuacji. 

Patrycja Zborowska – Dyrektor Biura zaznaczyła, że będziemy umieszczać informację, 

prosząc mieszkańców o dostarczenie deklaracji wraz z ankietą. Stąd nasza propozycja 

umieszczenia informacji w deklaracji w kolejnych latach, gdyż mamy pewność, że deklaracja 

trafi do nas. W przypadku ankiet, niestety, nie możemy być pewni, czy zostaną zwrócone. 

Wprowadzenie tej praktyki pozwoli nam na pewniejsze i efektywne gromadzenie danych od 

mieszkańców, co z kolei przyczyni się do skutecznego zarządzania gospodarką odpadami.  

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

- Czyli w roku 2024 ankieta będzie integralną częścią deklaracji? 

Patrycja Zborowska – Dyrektor Biura  - Tak, tylko w tym roku. Potem już tylko informacja 

z deklaracji.   

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry  

zwróciła uwagę i podkreśliła, że w deklaracji znajdzie się jedynie informacja dotycząca ilości 

osób, bez danych zawartych w ankiecie. 

Anna Kilian-Pasek – Kierownik Referatu wyjaśniła, że jeśli chodzi o ilość osób 

korzystających z kompostownika, zastosowany jest zupełnie inny wzór obliczeń z metody 

uproszczonej. Dlatego tylko te dane, które będziemy prosić w deklaracji, tj. ilość osób, 

będziemy mogli wykorzystać dopiero w 2025 roku przy sporządzaniu sprawozdania za 2024 

rok. Ponieważ do marca zawsze sporządzamy sprawozdania za poprzedni rok kalendarzowy,  

te dane będą używane w przyszłości.  

Podkreśliła również, że z otrzymanych informacji z ministerstwa, Instytut Ochrony Środowiska 

od stycznia 2024 roku przystępuje do realizacji przedsięwzięcia mającego na celu próbę 

wyznaczenia wskaźników przydomowego kompostowania, celem oszacowania ilości 

bioodpadów poddawanych recyklingowi u źródła.  

W badaniu będą brać udział wszystkie gminy członkowskie. Dane dostarczane do Biura,  będą 

określać ilości wytwarzanych bioodpadów komunalnych w gospodarstwie, 

zagospodarowanych w przydomowym kompostowniku.   Te dane zostaną następnie 

analizowane i  dodane do sprawozdania, co podniesie nasz poziom skuteczności działań. 

Grzegorz Brochocki – Przewodniczący Zarządu Związku Gmin Dolnej Odry:   

w sprawozdaniu konieczne jest uwzględnienie konkretnych danych opartych na pewnych 

źródłach, a jedną z metod pozyskiwania informacji jest ankieta. Choć ta metoda może być  

w pewien sposób nieprecyzyjna, stanowi istotne źródło danych, powszechnie stosowane przez 

gminy. Staramy się częściowo uzyskać zaliczenie bio do poziomów recyklingu już do 2023 

roku, a w kolejnych latach planujemy zwiększyć to zaangażowanie. Wiemy, że bio, choć 

stanowi niewielki procent ogólnych odpadów, praktycznie w 100% przekłada się na poziom 

recyklingu.  

Rozwijając ten temat, musimy zmienić podejście do mieszkańców i pomoc  

w wypełnianiu deklaracji. Musimy zwiększyć zaangażowanie i wyjść z pomocą do 

mieszkańców,  zwłaszcza że w niektórych gminach odsetek osób nieprzekazujących deklaracji 

sięga nawet 30%. Takie zaniedbania nie mogą mieć miejsca. Gminy muszą również udzielać 

pomocy, a bez naszego zaangażowania nie osiągniemy zamierzonego efektu, pomimo ankiet  

i zebranych danych. Dodatkowo, konieczne jest tłumaczenie pracownikom gmin, którzy 

pomagają w wypełnianiu deklaracji, że wskazana liczba osób nie wpływa na opłatę. Dane te 

odnoszą się wyłącznie do kompostownika i są zbierane w celu uzyskania informacji na temat 

poziomów recyklingu. Podkreśliłem, że ludzie mogą mieć obawy przed podaniem faktycznej 

liczby osób i poruszyłem kwestię możliwych kontroli kompostowników. 
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Wywiązała się kolejno dyskusja. 

Grzegorz Brochocki – Przewodniczący Zarządu Związku Gmin Dolnej przedstawił 

propozycje poprawy dotarcia do mieszkańców. Ponownie poruszył temat współpracy między 

Związkiem a gminami, podając przykłady potencjalnej współpracy przy wypełnianiu 

deklaracji. 

Kolejno nastąpiła dyskusja. 

Patrycja Zborowska – Dyrektor Biura przedstawiła trudności, z jakimi boryka się Biuro 

Związku. Podkreśliła, że zależy jej na współpracy na poziomie, pracownik gminy z 

pracownikiem Biura związku. Wyraziła gotowość do reagowania na każde wezwanie i telefon, 

a także przedstawiła możliwość oddelegowania pracownika do poszczególnej gminy. Jednakże 

zaznaczyła, że może to prowadzić do braków w pracownikach podczas wprowadzania 

deklaracji do systemu, podkreślając, że istotne jest, aby mieć pracowników na miejscu. 

Wskazała, że szybkie wprowadzanie deklaracji jest kluczowe, zwłaszcza biorąc pod uwagę, że 

w tym roku było aż 30% niezłożonych deklaracji. To z kolei generuje wezwania do 

mieszkańców do złożenia deklaracji oraz wysyłkę korekt z urzędu, co przekłada się na znaczne 

koszty. 

Kolejno nastąpiła dyskusja. W trakcie dyskusji zostały przedstawione działania, które zostaną 

podjęte w poszczególnych gminach w przedmiotowej sprawie.  

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej - 

podkreśliła, że każdy musi szukać rozwiązań na bazie swojego urzędu, dzieląc się 

doświadczeniami i dostosowując się do warunków, w jakich pracuje. Zaznaczyła istotny 

problem braku świadomości mieszkańców dotyczącej obowiązku corocznego składania 

deklaracji.  

Po wymianie zdań i dyskusji, część członków Zgromadzenia jednogłośnie stwierdziła, że 

istotnym problemem w tym przypadku nie jest brak pomocy mieszkańcom przy składaniu i 

wypełnianiu deklaracji, lecz sam fakt, że mieszkańcy nie składają deklaracji. 

Patrycja Zborowska – Dyrektor Biura z uwagi na zgłoszone trudności przy współpracy 

podkreśliła, aby zgłaszać problemy do Biura. Jesteśmy otwarci na pomoc i ewentualne 

spotkania z pracownikami gmin w tym zakresie. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

– czy są jeszcze głosy w dyskusji odnośnie projektu uchwały w sprawie określenia wzoru 

deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi? 

Uwag brak! 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

zamknęła dyskusję i przeszła do głosowania nad projektem  uchwały nr …./2023 Zgromadzenia 

Związku Gmin Dolnej Odry z dnia 3 listopada 2023 r. w sprawie określenia wzoru deklaracji o 

wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

W jawnym głosowaniu 7 głosami „za”, 0 – „przeciw”, 0 – „wstrzymał się”, jednogłośnie 

podjęto uchwałę nr …./2023 Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry z dnia 3 listopada 2023 

r. w sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi stanowiącą załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

przeszła do punktu 5 porządku obrad – sprawy bieżące i wolne wnioski. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

otworzyła dyskusję. 

Grzegorz Brochocki – Przewodniczący Zarządu Związku Gmin Dolnej Odry 

poinformował, że Biuro obecnie przeprowadza kontrole nieruchomości niezamieszkałych. 

Wkrótce planowane są także kontrole nieruchomości zamieszkałych. Zaznaczył, że tego typu 

kontrole są niezbędne, co wynika z obowiązującej ustawy. W związku z tym, zwrócił się  

z prośbą do członków Zgromadzenia, aby poinformowali mieszkańców swoich gmin  
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o nadchodzących kontrolach, szczególnie w kontekście poprawności segregacji odpadów. 

Podczas kontroli przestrzegania przez właścicieli nieruchomości zasad utrzymania czystości i 

porządku zgodnie z aktualnie obowiązującymi przepisami, w szczególności prowadzenie 

właściwej segregacji odpadów będzie stosowany system żółtych i czerwonych naklejek.  

Informacje o niewłaściwej lub braku segregacji będą przekazywane do Biura Związku. 

Marzena Grzywińska – Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry 

zwróciła się z zapytaniem, kto będzie to kontrolował? 

Patrycja Zborowska – Dyrektor Biura poinformowała, że decyzją Zarządu to pracownicy 

Spółki Gmin Dolnej Odry zajmą się przeprowadzaniem kontroli i przekazywaniem 

odpowiednich informacji pracownikom Biura Związku o złej lub braku segregacji. To 

umożliwi podjęcie odpowiednich działań wobec mieszkańców.  

W trakcie krótkiej wymiany zdań, Patrycja Zborowska podkreśliła, że obowiązek kontroli 

wynika z ustawy. Dodatkowo zaznaczyła, że konieczne jest skupienie uwagi nie tylko na 

kontroli i karach, lecz także na edukacji wśród mieszkańców,  co stanowi obszerny temat. 

Wspomniała, że działania związane z edukacją ekologiczną rozwijają się w dobrym kierunku,  

już istnieją plany z tym związane na przyszły rok.  

Nastąpiła krótka dyskusja w powyższej sprawie, podczas której Grzegorz Brochocki – 

Przewodniczący Zarządu Związku Gmin Dolnej Odry oraz Patrycja Zborowska – 

Dyrektor Biura przedstawili możliwe rozwiązania i propozycje w zakresie omawianej 

problematyki. 

Patrycja Zborowska – Dyrektor Biura przypomniała o zakończonym konkursie na Maskotkę 

Związku Gmin Dolnej Odry. Następnie przedstawiła prezentację, w której omówiła 

najważniejsze działania podjęte w ostatnich miesiącach, głównie związane z zaprojektowaniem 

i uszyciem kostiumu maskotki Związku na podstawie zwycięskiego projektu.  

Ponadto omówiła zorganizowane wyjazdy do szkół, które dostarczyły najwięcej prac 

konkursowych, mianowicie w Szkole Podstawowej w Dolicach, Zespole Szkół w Kołbaczu 

(gmina Stare Czarnowo) oraz Szkole Podstawowej im. Marii Skłodowskiej-Curie w Baniach. 

W ramach prowadzonej edukacji ekologicznej odbyły się spektakle ekologiczne, a także 

zaprezentowano maskotkę Związku w celu promowania działań podejmowanych przez 

Związek Gmin Dolnej Odry. 

Grzegorz Brochocki – Przewodniczący Związku Gmin Dolnej Odry zaproponował, aby  

z uwagi na pozytywny odbiór, w przyszłym roku w każdej gminie wystawić takie 

przedstawienie i podjąć odpowiednie działania w zakresie dalszej edukacji ekologicznej.  

Podjęto również dyskusję w zakresie zlecenia uszycia małych maskotek Związku w formie 

gadżetu, w celach promocyjnych i popularyzacji segregacji odpadów na terenie Związku Gmin 

Dolnej Odry. 

Wiceprzewodnicząca Zgromadzenia Związku Gmin Dolnej Odry Pani Marzena 

Grzywińska wobec braku nowych wniosków zakończyła dyskusję, podziękowała wszystkim 

obecnym za udział w posiedzeniu i zakończyła obrady Zgromadzenia.  
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